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GOVERNMENT OF GREEN LAND 

Medlem af Inatsisartut Emanuel Nuka, Naleraq 
Bureau for Inatsisartut 
/Her 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 20211151 vedrørende omkostningerne ved at 
TelePost ændre navn til Tusass. 

Kære Emanuel Nuka, 

Du har i henhold til § 37 i Inatsisartuts Forretningsorden stillet spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende et driftsanliggende for et af de selvstyreejede selska
ber. Dine spørgsmål er henvist til min besvarelse. 

Da spørgsmålene henviser til emner der ligger under Tusass' ansvars- og beslut
ningskompetence, er der indhentet svar fra selskabets ledelse. 

J eg vil indledningsvis gerne gøre klart, at N aalakkersuisut står uforstående over 
for den disponering som selskabets ledelse har gjort i forhold til at købe ekspertise 
og ydelser udefra. Naalakkersuisut er af den overbevisning, at en sådan opgave 
med rette ville kunne varetages af en lokal leverandør. 

Spørgsmålene lyder: 

1. Hvor meget kostede det i alt at Telepost ændrede navn til tusass? 
a. Hvor store udgifter blev ført ud af landet ifm. ændringen? 
b. Hvor store udgifter blev brugt i vort land? 

Til brug for besvarelse af dette § 37 spørgsmål er der indhentet svar fra Tusass 
A/S, som svarer følgende: 

"Ser man isoleret på de omkostninger der relaterer sig direkte til navneskiftet 

udgør de 3,8 mio. kr. 
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Derudover har der været udført en del arbejde, som skulle gennemføres uagtet 

at selskabet har skiftet navn. Dette gælderfeks. maling afbygninger, udskift

ning af profiltøj m. m. Dette er i alle tilfælde blevet koordineret med navneskif

tet, der har været under planlægning i to år, således, at der ikke har været 

spildomkostninger herved. 

Sammenlægningen af hjemmesiderne; telepost.gl, post.gl og tusass.gi, har li

geledes været planlagt i flere år, af både praktiske, sikkerhedsmæssige, res

sourcemæssige og økonomiske årsager. Omkostningen til dette, ville ligeledes 

være indtruffet uanset navneskifte. " 

Besvarelse 1.a 

"1ft. selve navneskiftet har ledelsen vurderet at det var nødvendigt at købe ek

spertise og ydelser udefra. Disse ydelser beløber sig til i alt 3,6 mio. kr. af de 

3,8 mio. kr. som er anvendt på navneskiftet totalt set. Omkostningerne er pri

mært anvendt på P R bureauet Sendistovan fra Færøerne som ledelsen har vur

deret værende den bedste leverandør med succesfulde erfaringer med at gen

nemføre lignende opgaver. " 

Besvarelse 1.a 

"De 0,2 mio.kr. ud af de 3,8 mio. kr. til selve navneskiftet er anvendt i Grøn

land. Alle de vedligeholdelses- og driftsomkostninger der er koordineret med 

navneskiftet, er afholdt gennem selskabets normale leverandører som primært 

er lokale selskaber, som malere, elektrikere, sælgere af profiltøj og inventar 

m.m. 

2. Ville det ikke have været bedre at nedsætte takster for forbrugerne? 

Til brug for besvarelse af dette § 37 spørgsmål er der indhentet svar fra Tusass 

AIS, som svarer følgende: 

"Forarbejdet omkring navneskiftet startede for godt to år siden, og det blev 

fra starten besluttet, at projektet skulle styres af en række centrale nøglemed

arbejdere, samt at hele processen skulle udvise respekt for virksomhedens 

samlede historie og den betydning som virksomheden har haft i det grønland

ske samfund igennem tidernes løb. 
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Selskabet har gennem de senere år gennemført effektiviseringer i en sådan 

grad, at man også i de kommende år fortsat kan investere i at forbedre telein
frastrukturen til hele Grønland, og samtidig sænke mobil- og internet priser, 

og oveni udbetale de aftalte udbytter til Landskassen. 

Vi glæder os derfor til, under vores nye og mere tydelig grønlandske identitet, 

at fortsætte arbejdet med at styrke landets videre digitalisering. " 

Jeg har ikke yderligere at tilføje til det fremsatte spørgsmål. 
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Naleraq 
02. november 2021 

I medfør af §3 7 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Hvormeget kostede det i alt at Telepost ændrede navn til tusass? 

a. Hvor store udgifter blev ført ud af landet ifm. ændringen? 

b. Hvor store udgifter blev brugt i vort land? 

2. Ville det ikke have været bedre at nedsætte takster for forbrugerne? 

(Inatsisartunut ilaasortaq, Emanuel Nuko, Naleraq) 

Tunngavilersuut: 

I løbet af oktober måned blev samfundet orienteret om at Telepost har ændret navn til tusass. 

Man kan regne med at det må have kostet en hel del som forbrugerne skal betale. Med den 

begrundelse stiller jeg hermed denne forespørgsel. 

Jeg ønsker at mine spørgsmål må blive besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 


